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      Аннотация

    
        
          В результате  проведенного анализа  дифракционных спектров рассеяния нейтронов на нанокомпозитах 2D-SBA-15 + NaNO2 и 3D-SBA-15 + NaNO2, измеренных в широком температурном диапазоне 300-450 К, получены температурные зависимости сегнетоэлектрического параметра порядка для наноструктурированного нитрита натрия при нагреве и охлаждении. Показано, что при нагреве для обоих нанокомпозитных материалов фазовый переход в параэлектрическую фазу происходит при TC = 433 ± 1 K. Определены характерные размеры наночастиц NaNO2 в порах матриц SBA-15 и установлено, что при нагреве их размер уменьшается приближении к температуре сегнетоэлектрического фазового перехода.  Обнаружен значительный температурный гистерезис (15-20 K) в температурной зависимости параметра порядка.
        

        
          The topic of the thesis: "Characteristics of ferroelectric phase transition in the SBA-15 + NaNO2 nanocomposite". As a result of the analysis of diffraction spectra of neutron scattering on 2D-SBA-15 + NaNO2 and 3D-SBA-15 + NaNO2 nanocomposites measured in a wide temperature range of 300-450 K, temperature dependences of the ferroelectric order parameter for nanostructured sodium nitrite during heating and cooling were obtained. It is shown that when both nanocomposite materials are heated, the phase transition to the paraelectric phase occurs at TC = 433 ± 1 K. The characteristic sizes of NaNO2 nanoparticles in the pores of SBA-15 matrices were determined and it was found that when heated, their size decreases when approaching the temperature of the ferroelectric phase transition. A significant temperature hysteresis (15-20 K) was detected in the temperature dependence of the order parameter.
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